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سرویس سیاسی - نماینده تبریز در مجلس 
شورای اسلامی گفت: اگر این اتفاق )فساد چای 
دبش( برای دولت دیگری می افتاد که این عزیزان 
با آن مســئله دارند، آبرویش را می بردند، اما حالا 
چون درون این روند اتفاق افتاده اســت، می بینید 
نه رسانه ای به آن شکل ورود می کند نه در مجلس 

بحثی است. 
در زمان آقــای روحانی به خاطر یک اتفاق 
ســاده مجلس را به هم می ریختند می گفتند آی 
ســفره مردم فلان شد، مردم گرسنه هستند، مردم 
گیر دارند، خب بســم الله مردم الان سفره شــان 
کمرنگ تر و گرفتارتر هستند الان مشکلات شان 
بیشتر شــده صدای آنها را می شــنوید؟ اگر هم 
می شنوید خیلی کمرنگ است. مسعود پزشکیان 
درباره فســادی که طی روزهای گذشــته مطرح 
شــده و واکنش ها به اینکه چرا دیر در خصوص 
فســادی به این وسعت اطلاع رسانی شد، گفت: 
جزئیات را من خبر ندارم اما این روند اختلاس ها 
و ویژه خواری هایــی که اتفاق می افتد یک علت 

اصلی دارد؛ آن زمان که نایب رئیس مجلس بودم، 
در جریان ماجــرای بانک ها که پول های مردم را 
یک عده بردنــد و خوردند و مردم گرفتار بودند 
و به خیابان ها می آمدنــد یک عده از آن هایی که 
بــه خیابان ها آمده بودند را می گرفتند و می گفتند 
شــما امنیت را برهم زدید. در جلســات مفاسد 
اقتصادی به خاطر جایگاهی که داشــتم بارها و 
بارها بحث که می شد می گفتیم سیستم داده ها را 
 درســت کنیم،  یا یه زبانــی FATF داخلی را راه 

بیندازیم.
این نماینده مجلس شــورای اسلامی عنوان 
کرد: در FATF داخلی یا در این چارچوب داده ها 
لازم نیست من را تعقیب کنند یا به نماینده بگویند 
دنبال فساد بگردید؛ وقتی یک پولی به حساب به 
من، بچه ام، برادرم، دوستم و یا هرکسی که هست 
برود، امکان ندارد بدون حساب و کتاب باشد. من 
باید اطلاعات خودم را به سیســتم بدهم، بگویم 
درآمد ماهانه ام فلان رقم اســت، حال این اطلاع 
را درســت یا غلط داده ام وقتی درآمد اضافه از آن 
رقم وارد حســابم می شود، سیستم سوال می کند 

این رقم از کجا آمده است. 
چراکــه  من یک اعتبار دارم که خودم اعلام 
کرده ام و اگر اضافه بر آن به حساب خودم و یا بچه ام 
آمد، چراکه بچه من هم یک اعتبار دارد می گویم 
بچه ام کار و درآمد ندارد در نتیجه من سرپرســت 
خانوار هستم اما وقتی یک پولی به حساب بچه ای 
که درآمد نــدارد بیاید، یقه من را می گیرند که از 
کجا آمده اســت؟ وی تاکید کرد: مشکل همه این 
رانت هــا، قاچاق ها، زمین خواری ها، رشــوه ها 
 و رونــدی که وجود دارد، نبود سیســتم داده ها 

است. 
تا این سیســتم را درســت نکنیم نمی شود، 

همــه می گویند کی  بود؟ کی بود؟ من نبودم! همه 
هم وقتی می آیند می گویند ما خودمان ضدفســاد 
هستیم و با فساد داریم مبارزه می کنیم. لازم نیست 
این ها شــعار دهند، همین سیستم داده ها را پیاده 
کنند. قوانینش هم در کشــور وجود دارد و اجرا 
کننــد؛ یعنی اگر مصمم هســتند جلوی قاچاق، 
زمین خواری، رانت، رشــوه، ویژه خواری گرفته 
شود، همین سیســتم داده ها را پیاده کنند، مسئله 

حل است.
پزشکیان یادآور شد: الان اگر این اتفاق برای 
دولت دیگری می افتاد که این عزیزان با آن مسئله 
دارنــد، آبرویش را می بردند، اما حالا چون درون 
این روند اتفاق افتاده است، می بینید نه رسانه ای به 
آن شکل ورود می کند نه در مجلس بحثی است. 
در زمان آقای روحانی به خاطر یک اتفاق ســاده 
مجلس را به هم می ریختند می گفتند آی ســفره 
مردم فلان شــد، مردم گرسنه هستند، مردم گیر 
دارند، خب بسم الله مردم الان سفره شان کمرنگ تر 
و گرفتارتر هستند الان مشکلات شان بیشتر شده 
صدای آنها را می شنوید؟ اگر هم می شنوید خیلی 

کمرنگ است.
وی اظهار داشت: سیستم داده ها راه بیندازند، 
بارها گفتــه ام در دولت آقای روحانی  هم گفته ام 
همــان موقع مردم به خیابان ریختند و حق شــان 
را می خواستند، یک عده برخورد می کردند شما 
دارید امنیت جامعه را برهم می زنید، امنیت جامعه 
را آن گــردن کلفت هایــی که پول هــای مردم را 
خوردنــد به هم زده اند، نه آدمی که دار و ندارش 
را گذاشته  در بانک که با آن زندگی کند اما پولش 
را خوردنــد و بردند. در مورد آن آدم هایی که پول 
مردم را خوردند آیا شنیدید اعلام کنند چه کسی 

را گرفتند؟

پزشکیان نماینده مردم در مجلس:

امنیت جامعه را کسانی که پول مردم را خوردند، به هم زده اند

ســرویس سیاســی - معاون 
پارلمانی رئیس جمهور گفت:چند نفر 
از نمایندگان به من گفتند ما کلیات را رد 
می کنیم، بررسی برای بعد از انتخابات 
می رود، و سر فرصت درباره اش بحث 
می کنیــم و اگر هم نشــد دو دوازدهم 

تصویب می کنیم.
ســید محمد حســینی درباره رد 
کلیــات لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ از 
ســوی نماینــدگان مجلس شــورای 
اسلامی گفت: کلیات بودجه در مجلس 
تایید نشد و طبیعتا دولت سعی می کند با اصلاحاتی که صورت می  دهد لایحه را آماده 
و تقدیم مجلس کند. البته درکنار این امر نیاز است مسائلی تبیین شود، چرا که برخی 
از نمایندگان هنوز با آیین نامه قبلی مأنوس هستند و بر مبنای آن بودجه را قضاوت 
و ارزیابی کردند. معاون پارلمانی رئیس جمهور ادامه داد: در برخی موارد نمایندگان 
درباره هزینه ها می پرســیدند و نگرانی خودشان را ابزار داشتند؛ مثلا می پرسیدند 
تکلیف خرید تضمینی گندم چه می شود؟ چقدر برایش در نظر گرفته  اید؟ در حالی 
که بنا نبود ما در مرحله اول بیاییم مصارف و هزینه ها را تک تک بیان کنیم. وی تاکید 
کرد: در مرحله اول باید سقف درآمدها و منابع درآمدی مانند نفت و مالیات و غیره 
گفته شــود، بعد از آن در مرحله بعد جداول و آمار و ارقام و این که چقدر اعتبار به 
هر موضوعی تخصیص داده شده مطرح شود. به طور مثال مسئله بازنشستگی برای 
نمایندگان ابهام داشت، مسئله ای که در حوزه های انتخابیه مورد سوال مردم است، 
این را هم با وجود این که رئیس سازمان برنامه و بودجه قول قطعی داد و حتی کتبی 
هم گفت من آماده هستم، باز یک عده ای برای شان محل تردید بود. حسینی گفت: 
یک بحث دیگری که نمایندگان داشــتند در مورد  برنامه بود،  مثلا  می گفتند چرا 
دولت درباره برنامه نامه به شورای نگهبان نوشته است و نظرات خودش را درباره 
برخی از مصوبات اعلام کرده است. مخصوصا آن بندهای الحاقی که برای دولت 
بار مالی سنگین داشت و دولت با آن ها موافقت نداشت. مجموعه ای عوامل دست 
به دست هم داد که این گونه شد. معاون پارلمانی رئیس جمهور ادامه داد: یک مورد 
دیگری هم که چند نفر از نمایندگان به من گفتند، این بود که گفتند ما کلیات را رد 
می کنیم، بررســی آن برای بعد از انتخابات می رود و ســر فرصت درباره اش بحث 
می کنیم و اگر هم نشد دو دوازدهم تصویب می کنیم، چون می گویند مدت طولانی 
مشغول  رسیدگی به بحث برنامه بودیم. از شنبه تا ۴ شنبه جلسه داشتیم و الان رقبای 
ما در حوزه های انتخابیه سخت مشغول فعالیت هستند، چرا ما مثلا این گونه گرفتار 
بحث بودجه باشیم؟ البته آقای قالیباف این را رد کرد و گفتند الا و لابد باید این مسئله 
تمام شــود و مورد رســیدگی قرار گیرد. ما هم فکر می کنیم عذری وجود ندارد که 
بخواهند برای  سال آینده بگذارند. یک تعدادی هم از نمایندگان عدم تاییدشان در 
هیات های اجرایی را به حساب دولت می گذاشتند، برخی می گفتند سازمان برنامه 
اعتبار به پروژه های شان در حوزه های انتخابیه تخصیص نداده و مثلا از مدیران استانی 
دلخوری داشتند و این ها را مطرح می کردند. این عوامل همه دست به دست هم داد 
و حتی نگذاشتند آقای حاجی بابایی که رئیس کمیسیون تلفیق بود، در یک فضای 
آرام صحبت های  خود را تمام کنند، اطراف ایشان ریختند  و جو خاصی ایجاد شد 
و بعد هم خود آقای رئیس مجلس ورود پیدا کرد، سوالاتی مطرح کرد که خود این  
امر در نمایندگان تردید ایجاد کرد و در نهایت رأی ندادند. حســینی درخصوص 
این که گفته می شود ۵۰ همت یک شبه به بودجه اضافه شده است، عنوان کرد: یک 
شبه نیست، قبلا هم در کمیسیون تلفیق آقای منظور قول داده بودند که ما این کار را 
انجام خواهیم داد و نگران نباشید و در آن جمع اعلام کردند منتها بعضی ها تشکیک 
کردند و نمی خواســتند کوتاه بیایند. وی درخصوص این که مجلس عنوان می کند 
اصلاحات کلی است و خود دولت هم باید این کار را انجام دهد، اظهار داشت: بله، 
دوستان برنامه و بودجه بررسی می کنند، نظرات نمایندگانی که مخالف بودند تک تک 
احصا و مشــخص می شود که روی چه مواردی دست گذاشته اند، بعضی موارد را 
باید توضیح داد و بعضی موارد اگر وارد باشد باید اصلاحاتی در آن ها ایجاد و تقدیم 
مجلس شود. حسینی درباره تذکر برخی از نمایندگان مجلس مبنی بر این که  بودجه 
در بخش هزینه ها و درآمدها غیرواقعی نوشــته شده است، بیان کرد: به خاطر این 
است که ما هنور هزینه ها را نگفته ایم روی همان آیین نامه قبلی این ها نظر می دادند 
و بررسی می کردند. عواملی متعددی تاثیر داشت که باید این ها بررسی شود.دیگر 
جزئیات را باید آقای منظور بگویند، یکسری عوامل حاشیه ای مطرح شد، مثلًا روز 
قبل از آن آقای منظور اظهارنظری درباره خودرو مطرح کردند که این ها همه مزید 

بر علت شد و کلیات بودجه رد شد.

ســرویس سیاسی -نخعی گفت: راهکار حل ناترازی بنزین کاملا مشخص 
اســت و باید سبد ســوخت را متنوع کنیم و خودرو های برقی را به ناوگان کشور 
اضافه کنیم. مصطفی نخعی، ســخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
درباره ناترازی بنزین در کشور و اقداماتی که باید در راستای حل این موضوع انجام 
شود، گفت: ناترازی به وجود آمده در حوزه بنزین ناشی از عوامل متعددی است از 
جمله این عوامل می توان به مصرف بسیار بالای خودرو های تولید داخل، ممنوعیت 
واردات خودرو های کم مصرف خارجی که دارای استاندارد بالا هستند به خصوص 
خودرو های هیبریدی و برقی اشاره کرد. نخعی اظهار کرد: نبود تنوع سبد سوختی 
کشور یکی از مهمترین مسائل بالا رفتن مصرف بنزین در کشور است، زیرا بیش 
از ۹۵ درصد از سبد سوختی ما را بنزین تشکیل می دهد و سهم سایر فرآورده های 
ســوختی در این سبد بسیار محدود و پایین است. نماینده مردم نهبندان و سربیشه 
در مجلس بیان کرد: ناوگان فرســوده بسیار وسیعی از خودرو ها در کشور داریم و 
برنامه ای برای از رده خارج کردن آن ها نیز وجود ندارد البته حرف هایی زده می شود 
که قرار اســت این ناوگان از رده خارج بشــود، اما برنامه جدی در این مسیر وجود 
ندارد. وی اضافه کرد: این مسائل و خیلی دیگر از دلایل دست به دست هم داده که 
ما امروز بعد از مدتی که صادرکننده بنزین به کشور های همسایه بوده ایم باید برای 
واردات بنزیــن برنامه ریزی کنیم. نخعی با بیان اینکه وقتی ناترازی بنزین به وجود 
بیاید مسئله ای نیست که بتوانیم ظرف چند ماه آن را حل و فصل کنیم، گفت: حل این 
نوع ناترازی قطعا چندین سال زمان خواهد برد و گرفتاری های جدی برای کشور 
ایجاد می کند. وی ادامه داد: سال هاســت که در کشور ما پالایشگاه سازی صورت 
نگرفته و همان پالایشگاه های قدیمی با همان ظرفیت و تجهیزات در حال فعالیت 
هستند. سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس بیان کرد: اگر پالایشگاه مهر خلیج فارس 
هم ســاخته نمی شد اصلا مشخص نبود که ما هم اکنون در حوزه بنزین دارای چه 
شرایطی بودیم. نماینده مردم نهبندان و سربیشه در مجلس افزود: راهکار حل ناترازی 
بنزین کاملا مشــخص است، اما برای اجرای این راهکار به اراده نیاز داریم. ما باید 
سبد سوخت را متنوع کنیم و خودرو های برقی را به ناوگان کشور اضافه کنیم.نخعی 
گفت: علاوه بر این باید توسعه جایگاه های سی ان جی را در کشور ادامه بدهیم و 
خودرو های دوگانه سوز را بیشتر تولید کنیم همچنین تولید خودرو های کم مصرف، 
بهینه و اســتاندارد را در کشــور در دستورکار قرار دهیم و خودروسازان را ملزم به 
تولید این خودرو ها کنیم. تمام این تلاش ها به هیچ نتیجه ای نرسیده و یکی از دلایلی 
که مجلس، واردات خودرو را دنبال می کرد جلوگیری از بروز همین مشکلات بود. 
ســخنگوی کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه یکی از دلایل ما در مجلس برای 
واردات خودرو بحث سوخت و نا ترازی به وجود آمده در این حوزه بود، ادامه داد: 
یکی از مهم ترین دلایل دیگر ما این بود که مردم از خودرو های استاندارد و با کیفیت 
استفاده کنند. نخعی بیان کرد: مردم حق دارند از خودرو های با کیفیت استفاده کنند و 
راهکار ما برای حل ناترازی بنزین کاملا مشخص است همچنین برای بحث ناوگان 
فرســوده باید برنامه جدی و مشخص داشته باشیم، زیرا سازوکار قانونی آن کاملا 
مشخص است و هیچ خلا قانونی در این مسیر وجود ندارد و فقط مقداری اراده و 

جدیت در اجرا نیاز داریم.

عوامل رد کلیات بودجه به روایت معاون 
پارلمانی رئیس جمهور

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:

ناترازی بنزین در کشور جدی است

 سرویس سیاسی - آیا عبور از انتخابات توسط احزاب قابل پذیرش است؟ 
احزاب و تشکل هایی که باید در بزنگاه انتخابات با دست پرُ با مردم صحبت کنند 
و خواهان افزایش مشارکت باشند، نباید بر طبل تحریم بکوبند! قـــانون اسـاسی 
جمهوری اســلامی ایران،تمام لوازم نظام سیاسی فعال و کارآمد را در تمامی ابعاد 
پیش بینی کرده اسـت و بـه حزب نیز به عنوان یکی از مـهمترین لوازم نظام های 
سیاسی دنیا بـــا رویـــکردی مثبت توجه کرده است. در اصـل ۶۲ قـانون اساسی 
در مورد این مسئله بیان می کند: »احزاب،جمعیت ها،انجمن های سیاسی و صنفی 
و انجمن های اسلامی یا اقلیت دیـنی شـناخته شده آزاد هستند،مشروط به اینکه 
اصـــول اسـتقلال،آزادی،وحدت مـــلی،موازین اسلامی جمهوری اسـلامی را 
نـقض نکنند. هیچ کس را نمی توان از شرکت در آنـها مـنع کرد و یا به شرکت در 

یکی از آنها مجبور ساخت.«
حزب جمهوری اسلامی چگونه تشکیل و چرا منحل شد؟

در آغاز انقلاب اسلامی افرادی همچون شهید آیت الله بهشتی، حضرت آیت الله 
خامنه ای، هاشمی رفسنجانی)ره( و ... ضرورت ایجاد یک تشکل فراگیر سیاسی 
مانند حزب جمهوری اســلامی را مطرح کردند. سرانجام با تایید امام خمینی)ره( 
در ۲۹ بهمن ۱۳۵۷ ـ هفت روز پس از پیروزی انقلاب اسلامی ـ حزب جمهوری 
اسلامی اعلام موجودیت کرد و آیت الله بهشتی دبیرکلی آن شد. از هنگام تاسیس تا 
انحلال، حزب جمهوری اسلامی به مدت نزدیک به ۱۰ سال، در راس فعالیت های 
سیاسی کشور حضور چشمگیری داشت و اکثریت مجالس اول و دوم و دولت های 
دوم و سوم را دراختیار گرفت. با این همه، فعالیت های تشکیلاتی حزب جمهوری 
اســلامی در نهایت به دلیل اختلافات شدید درون حزبی که از اواخر سال ۶۰ و با 
حذف طیف لیبرال ها از صحنه  سیاسی کشور آغاز شده بود در سال ۱۳۶۶ متوقف 
شد و واحدهای سیاسی که در آن فعالیت می کردند با نام و تابلوی خود فعالیت های 

تشکیلاتی را در جغرافیای سیاسی ایران کلید زدند.
انتخابات ۱۱ اسفند و نحوه فعالیت احزاب

کار تشــکیلاتی و سیاســی به اینجا ختم نشــد و در دولت های »پسا جنگ« 
بوِیژه در دولتی که شــعارش »توســعه سیاســی« و »جامعه مدنی« بود احزاب و 
تشکل های سیاسی به همراه مطبوعات مجوز فعالیت، دریافت می کردند و فصل 
جدیدی در سپهر سیاست ایران آغاز شد و از آن مقطع سه کلید واژه »اصولگرایان«، 
»اصلاح طلبان« و »اعتدل گرایان« در ادبیات سیاســی ایران ماندگار شد. به هرحال 
بهار احزاب و تشکل های سیاسی در ایام انتخابات است و از آنجا که سه ماه دیگر 
تا آوردگاه ۱۱ اســفندماه باقی نمانده احزابِ اصولگرا فعالیت های خود را بیشــتر 
در قالب ائتلاف ها و جبهه ها دنبال و پیگیری می کنند تا در قالب منشــور وحدت 
و همگرایی، لیست واحد در عرصه رقابت ارائه کنند. در این بین هم برخی دیگر 
از جریان های سیاسی که پیش از این در گذشته به عنوان »چپ خطِ امامی« و پس 
از دوم خرداد به نام»اصلاح طلب« شناخته شدند به صورت شفاف درباره حضور 
و بروز جریان متبوعشــان در صحنه انتخابات اعلام موضع نمی کنند و هریک از 
کنشگران سیاسی در این اردوگاه موضع خود را درقبال صندوق رأی و مشارکت 

سیاسی مردم بیان می کند.
چگونه می توان مشارکت سیاسی را رقم زد؟

بیشتر نیروهای سیاسی اصلاح طلب که در جبهه اصلاح طلبان ایران به ریاست 
»آذر منصوری« فعالیت می کنند مدعی می شوند فضای انتخابات سرد است از این 
رو تمایلی برای نفش آفرینی در انتخابات نشــان نمی دهند. درحالی رادیکال های 
اصلاحات تلاش دارند فضای انتخابات را سرد جلوه دهند که اعتدالی هاـ حزب 
اعتدال و توســعه ـ از هم اکنون نیروهای خود را برای ورود به عرصه انتخابات به 
صف کرده اند! در همین راستا، جواد هروی سخنگوی حزب اعتدال و توسعه در 
گفت وگو با ایرنا، جزئیات جدیدی از نحوه فعالیت تشکل متبوعش در انتخابات 
پیش رو ارائه کرد و با بیان اینکه ما از احزابی هســتیم که لیســت مان در استانها و 
حتی در تهران آماده شده است،گفت: احتمال »قریب به یقین«، محمد باقر نوبخت 
سرلیست ما می شود. وی درباره اینکه با این اوصاف»اعتدال و توسعه« لیست مستقل 
ارائه می دهد و دیگر ائتلاف نخواهد کرد،می گوید: رســما لیستی که ارائه خواهیم 
داد که لیست حزب اعتدال و توسعه خواهد بود. اگر دیگران در پی رایزنی هایی که 
انجام خواهد شد، خواهان این باشند که در لیست ما قرار بگیرند منوط به موافقت 
شورای مرکزی است.براین اساس برآن شدیم در گزارشی به بررسی نقش احزاب 
و چگونگی افزایش مشــارکت سیاسی بپردازیم و به این سوال پاسخ دهیم که آیا 
احــزاب می توانند از صحنه رقابت کناره گیــری کنند و در ضمن چگونه و با چه 
راهکاری می توانند به مشــارکت حداکثری کمک کنند؟ سید مرتضی نبوی عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و از فعالان سیاسی که مدت ها در جامعه اسلامی 
مهندســین حضور داشت و هم اکنون مشغول فعالیت های تحقیقاتی و مطالعاتی 
اســت با بیان اینکه وقت حمایت از تشکیل احزاب جدی در کشور رسیده است، 
می گوید: نگرانی ما از این است که اگر به احزاب رسمیت بدهیم، ممکن است این 
احزاب خارج از چارچوب فعالیت کنند. به نظر می رسد که خیلی وقت است که 
نظام ما به این قدرت رسیده است که می تواند اجازه بدهد که احزاب فعالیت کنند 
اما این فعالیت ها باید طبق قانون اساسی باشد. من یقین دارم که دستگاه های نظام 
از چنین اقتداری برخوردار هستند و چنین درایتی را دارند اما اینکه چرا این اتفاق 
نمی افتد یکی از ســوالاتی است که، مطرح می شود؛ بنده از ابتدای انقلاب توفیق 
داشتیم و در فعالیت های سیاسی شرکت داشتم، به نظر می رسد اگر قرار است رقابت 

به شکل جدی شکل بگیرد، باید این اتفاق بیفتد.
حمایت دولت سیزدهم از فعالیت های حزبی

مطلبی که از سوی او بیان شد بی پاسخ نماند و عبدالله مرادی مدیرکل دفتر امور 
سیاسی وزارت کشور گفت که در این دو سال، هیچ گونه بن بست و چراغ قرمزی 
برای فعالیت حزبی و جبهه های سیاسی وجود نداشته و کمیسیون ماده ۱۰ احزاب، 
بدون نگاه جناحی و همانگونه که به احزاب اصولگرا نگاه می کند، به سایر احزاب 
هم نگاه کرده است. حال باید اذعان داشت که عبور از انتخابات توسط احزاب قابل 
پذیرش است؟ احزاب و تشکل هایی که قطعا باید در بزنگاه انتخابات با دست پرُ با 
مردم صحبت کنند و خواهان افزایش مشارکت باشند، نباید بر طبل تحریم بکوبند!

احزاب برای تحریم انتخابات مجوز نمی گیرند!
»منوچهر متکی« ســخنگوی شــورای وحدت که پیش از ورود به دستگاه 
دیپلماســی در دولت نهم و دهم، فعالیت های تشکیلاتی و حزبی می کرد و مدتی 
هم ســخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری بــود و پس از پایان ماموریت در 
وزارت امور خارجه در سال ۹۷ عبای دبیرکل کانون اسلامی فارغ التحصیلان شبه 
قاره را برتن کرد و هم اکنون نیز ســخنگوی شــورای وحدت با محوریت جامعه 
روحانیت مبارز است، ضمن بیان این مطلب در نشست هم اندیشی »مشارکت در 
انتخابات پیش رو؛ راهکارها و چالش ها« که در مؤسسه پژوهشی فرهنگی انقلاب 
اسلامی برگزار شد، گفت: باید برای مشارکت حداکثری تدبیر کنیم، احزاب مجوز 
می گیرند که در فصل انتخابات فعالیت کنند و مردم رابه مشــارکت ترغیب کنند، 
مجوز نمی گیرد که انتخابات را تحریم و این بازی را به نام چانه زنی دنبال کنند. حال 
در پاسخ به سوال دیگری که در ابتدای گزارش نیز نگاشته شد و آن راهکار احزاب 
برای مشارکت سیاسی در انتخابات بود باید به دو رویکرد مهم و اساسی اشاره کرد.

دو رویکرد احزاب در عرصه انتخابات
احزاب و تشــکل های سیاســی زمانی می توانند مردم را به رقابت انتخابات 

دعوت کنند که به دو پرسش پاسخ دهند. 
۱- اداره کشور با چه کسانی؟ یا همان »تیم محوری«

۲- اداره کشور چگونه؟ یا همان »برنامه محوری«
آنچه مشــخص است و از تجربیات گذشته نیز می توان بهره برد آن است که 
مردم به دنبال پاسخ به دو سوال مطرح شده و به عبارت دیگر ایده های حکمرانی 
گروه ها و جریانات سیاسی کشور هستند. اکنون باید صحنه سیاست را نظاره کرد 
تا پی برد کدام یک از جریان ها و احزاب می توانند با این راهکار پازل مشــارکت 
حداکثری را تکمیل کنند. مردم خوب قضاوت می کنند و تشخیص می دهند کدام 

گروه سیاسی از چه کارنامه و برنامه ای برخوردار است.

ارائه دو راهکار به احزاب برای 
تحقق»مشارکت حداکثری« در 

انتخابات

مهاجری فعال سیاسی اصولگرا:

ایجاد احزاب جدید در آستانه انتخابات مانند دکه های 
بلال فروشی عمل می کند

سرویس سیاسی - محمد مهاجری فعال سیاسی 
اصولگرا درباره تشــکیل حزب جدیــد جماران در 
جریان سیاسی اصولگرایان گفت: من خیلی اطلاعی 
از جریانــات فکری این افراد ندارم. اما یک اتفاقی در 
جریــان اصولگرایی می افتد و آن هم این اســت که 
شب انتخابات دکه هایی درست می شود و این دکه ها 
مصرف کوتاه مدت دارد. مانند بلال فروش هایی که در 
فصل خود، تا وقتی فصل بلال است بلال می فروشند 
و بعد از آن که فصل آن به پایان می رسد سراغ محصول 
دیگــری مانند گردو می رونــد. این احزاب یک دکه 
هستند بدون آنکه هیچ ساختار فکری و اندیشه ای قابل 
اعتنا داشــته باشند. الان به نظرم، جریان اصلاح طلب 
و اصولگرا به لحاظ تفکری و تشــکلی اشباع هستند. 
یعنی اگــر در داخل جریانات فکــری اصولگرایان 
یا اصلاح طلبان جریانی منشــعب شــود، شــما به 
 هیچ وجه حزبی پیدا نمی کنید که حرف نویی داشــته 

باشند.
وی افزود: اگر یادتان باشد چند سال پیش آقای 
قالیبــاف جریانی به نام نواصولگرایی را تعریف کرد. 
شما وقتی وارد جریان نواصولگرایی می شوید می بینید 
هیچ چیز جدیدی در آن نیست. همان حرف های قبلی 
اســت، حالا یک مقدار تندتر، یک مقدار کندتر و یک 
مقدار آدم های جدیدتر که آن هم خیلی محدود هستند. 
بنابراین چون فکر جدید و خاصی واقعا در کشــور 

وجود ندارد، این گروه های خلق الساعه هم به هیچ وجه 
هویت مســتقل سیاسی پیدا نمی کنند و بعد از مدتی 
رنگ می بازند و به تاریخ می پیوندند. حالا بعضی از این 
دکه هایی که عرض کردم، ممکن است سر هر انتخاباتی 
خودشــان را دوباره نشان بدهند. یعنی یک مدتی به 
وجود می آیند و بعد تعطیل می شــوند و می روند. این 
فعال سیاســی اصولگرا تصریح کــرد: اگر خاطرتان 
باشــد چند سال پیش تشکلی از سوی اطرافیان آقای 
احمدی نژاد تشکیل شده بود. آقای سیدمحمد حسینی 
که در دولت آقای احمدی نژاد وزیر ارشــاد بود و الان 
هم معاون پارلمان رئیس جمهور اســت، جزو نفرات 
اصلی آن بود. بنابراین این احزاب، مغازه هایی هستند 
که یک مدتی کرکره شان را بالا می دهند، بعد از مدتی 
کارشان نمی گیرد و تعطیل می کنند، یا مغازه دیگری 
بــا تابلوی جدید باز می کنند یا دکه های موقتی ایجاد 

می کنند که هدف انتخاباتی کوتاه مدتی را رقم بزنند.
مهاجری در پاسخ به این سوال که آیا این احزاب 
بیشتر به دنبال سهم خواهی در انتخابات هستند یا همان 
فعالیت شــب انتخاباتی دارند، گفت: بیشتر این ابراز 
وجودها برای فهم است. یعنی طرف می خواهد بگوید 
من هم هســتم، بیا شریک شویم. به من هم، از قدرت 

چیزی بدهید.
 اگر انتخابات مجلس باشــد، کرسی پارلمانی 
می خواهند، اگر انتخابات ریاســت جمهوری باشد 

پســت وزیــر، معاون یا مشــاور وزیر و یا مشــاور 
رئیس جمهوری می خواهند بگیرند و تلاش می کنند 
که خودشان را به قدرت برسانند. این تحلیل گر سیاسی 
اصولگرا در پاســخ به این سوال که حزب جماران را 
به کدام طیف سیاســی نزدیک می دانید، گفت: بیشتر 
به جریان تندروی سیاســی نزدیک اســت.مهاجری 
در مــورد اختلافات اخیر در جریا اصولگرایی گفت: 
اصلاح طلبان هم درگیر این ماجرا هســتند اما جریان 
اصولگــرا، نیاز به یک پوســت اندازی کامل دارد که 
نــه جرأت آن و نه توان و نیروی انســانی اش را دارد. 
بنابراین می بینید که چون نمی تواند پوســت اندازی 
کنــد، پروژه های کوتاه مدت مقطعی تعریف می کند. 
یک روز زیرپوست لایحه بودجه می رود و روز دیگر 
به اســتضیاح وزیر می پردازد. یعنی به نظرم هیچ کار 
ایجابی برای جریانات سیاســی اصولگرا و منشعبین 
جدیدشــان وجود نــدارد. عمدتــا توانایی کارهای 
فردی را دارند و برای خودشــان با یکسری کارهای 
تبلیغاتی، فضای سیاسی- تبلیغاتی فراهم می کنند.وی 
در پاسخ به این سوال که آیا امکان ارائه چند لیست در 
انتخابات از سوی نهاد اصولگرایان وجود دارد، گفت: 
اگر فضای انتخابات به شــکلی باشد که از جناح های 
مختلف کاندیداهای زیادی تأیید صلاحیت شوند و 
این تصور به وجود بیاید که ممکن است جریان اعتدال 
و اصلاح طلب به عنــوان یک خطر در مقابل جریان 
اصولگرا قرار بگیرند آن زمان حتما یک ائتلاف صورت 
می گیرد. وگرنه اصولگرایان ترجیح می دهند وزن کشی 
کنند و هرکسی با وزن خودش وارد جریان انتخابات 
شــود. این فعال سیاســی اصولگرا در مــورد اینکه 
برخی اختلافات در جریــان اصولگرایی را با وجود 
یکدســتی قوا نوعی دعوای زرگری می دانند، گفت: 
بخشی  از آن اختلافات واقعا دعوای زرگری نیست، 
یعنی در حال حاضر به نظر می رســد، جریان دولت 
هر روز ناکارآمدی های خود را بیشــتر بروز می دهد 
و مجلس دیگر نمی خواهد در نقش ماله کشــیدن بر 
 این ناکارآمدی ها به ویژه در آســتانه انتخابات، ظاهر 

شود. 
نمایندگان فعلی به میزانی که بخواهند ژســت 
حمایت از دولت بگیرند، باید از پارلمان خداحافظی 
کنند چون مورد اقبال مردم قرار نمی گیرند. از این جهت 
به انتقاد از دولت مشــغول می شوند اما اینطور نیست 
که کلا جنبه تبلیغاتی داشــته باشد. واقعا یک جاهایی 
ناکارآمدی هــای دولت یا مجلس به اصطکاک هایی 

منجر شده است.

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: یک اتفاقی در جریان اصولگرایی می افتد و آن هم این است که شب انتخابات دکه هایی درست می شود و این دکه ها 
مصرف کوتاه مدت دارد. مانند بلال فروش هایی که تا وقتی فصل بلال است بلال می فروشند و بعد از آن که فصل آن به پایان می رسد سراغ محصول دیگری 

مانند گردو می روند. این احزاب یک دکه هستند بدون آنکه هیچ ساختار فکری و اندیشه ای قابل اعتنا داشته باشند.

در حــال حاضر بــه نظر می رســد، جریــان دولت هــر روز ناکارآمدی هــای خود 
را بیشــتر بــروز می دهــد و مجلــس دیگــر نمی خواهــد در نقــش ماله کشــیدن 
انتخابــات، ظاهــر شــود.  بــه ویــژه در آســتانه  ناکارآمدی هــا  ایــن  بــر 


